
Nákladní poradci ministryně Černochové
nejsou státními úředníky. A jejich odbornost?
- editor007 | 25. ledna 2024

ČESKO: Nástupem Mgr. Jany Černochové na Ministerstvo obrany se k 1. lednu 2022
Oddělení podpory přeměnilo na Oddělení poradců. Dle sdělení ministerstva bylo placených
poradců v roce 2022 deset a v roce 2023 sedm. Dle platné systemizace, tedy na papíře, má
ale Oddělení poradců celkem 17 tabulkových míst.

Tito poradci pracují v ministerstvu na základě pracovní smlouvy či dohody o pracovní činnosti. Ještě
v roce 2022 mezi nimi byli i dva vojáci z povolání. Je potěšující, že poradci mají bezpečnostní
prověrku, ale pouze dva mají jazykovou vybavenost. Nejlépe placený si svými „radami“ za dva roky
vydělal 2 027 160,- korun. Průměrný měsíční plat poradců je 48 986,- korun, vypláceno z rozpočtu
ministerstva. Žádný z těchto poradců ale není „státním úředníkem“ dle zákona o státní službě,
všichni jsou to zaměstnanci dle zákoníku práce.

Takže se na tyto poradce nevztahuje například povinnost vykonání úřednické zkoušky v příslušných
oborech služby, které prověří jejich odborné znalosti. Úřednická zkouška se skládá z obecné části,
která prověřuje všeobecné znalosti týkající se fungování státní správy i samosprávy. Následuje
zkouška z příslušného oboru služby dle zastávané pozice. U úředníků v rezortu MO je to standardně
zkouška z „Obrany“. Všeobecně jsou tyto zkoušky hodnoceny jako velmi přínosné pro působení
v oboru.
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Poradci ministryně obrany se podílí na tvorbě právních předpisů, koordinují a metodicky usměrňují
systémy a politiku na celostátní úrovni. Provádí vysoce odbornou specializovanou
činnost v působnosti MO, spolupracují s orgány státní správy a samosprávy v oblasti obrany státu.
Ale také se podílí na koncepcích a programech dlouhodobého rozvoje v oblasti obrany, operační
přípravy, vnitřní bezpečnosti, ale i na hospodářských opatřeních pro krizové stavy. Analyzují pro
ministryni i mezinárodní bezpečnostní politiku, radí v oblasti výkonu zakladatelských a
zřizovatelských funkcí, včetně ekonomického řízení státních podniků a příspěvkových organizací
v působnosti MO.
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Poradci reálně mají vliv na rozhodování ministryně obrany, a tím ovlivňují i každodenní život občanů.
Mají na to skutečně potřebnou odbornost a znalosti na odpovídající úrovni? A další otázka: Proč od
roku 2022 do současnosti platí systemizace uveřejněná ve Sbírce služebních předpisů státního
tajemníka v Ministerstvu obrany, kdy Oddělení poradců má vyčleněno 17 tabulkových míst? Z toho je
jedno místo vedoucího ve 14. platové třídě, 2 asistenti a 14 referentů ve 12. a 13. platových třídách,
naštěstí všichni s povinností mít bezpečnostní prověrku.

Už dva roky se společně s kolegy snažím co nejrychleji rozpohybovat modernizaci naší
armády a věřím, že jsem Vás za tu dobu přesvědčila, že to s obranou naší země myslíme
vážně. Že sliby, které jsem dala, nebyly jen prázdné fráze.

Děkuji všem vojákům @ArmadaCR, @VojenskaP a… pic.twitter.com/ay000qBO7O

— Jana Černochová (@jana_cernochova) December 12, 2023

MO má přeci fundované státní úředníky, kteří jsou kompetentní a zodpovědní ve všech oblastech své
působnosti. A to včetně oblastí, kde působí právě placení poradci. Současná vláda veřejnost
přesvědčuje, že se musí šetřit. Státní správa propouští své zaměstnance. A nejen ty
nepohodlné. Škrtají se neobsazené tabulky a na Ministerstvu obrany k ničemu takovému nedošlo.
Minimálně v oddělení poradců to vypadá na budoucí pěkný moloch, který stojí stát, tedy daňové
poplatníky, nemálo finančních prostředků.
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